
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty,

Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu 19 września  2023 roku 

o godzinie 1417 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 14 radnych
nieobecnych               - 0
Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.
W posiedzeniu Komisji udział wzięli również Dyrektor SP Kowalewo Pomorskie Renata Faluta
Kaszubowska, Wicedyrektor SP Kowalewo Pomorskie Małgorzata Pęcherska – Żary, Dyrektor SP
Wielkie  Rychnowo  Julia  Szczepańska,  p.o.  Dyrektora  Przedszkola  Publicznego  Ilona  Plewa,
Wicedyrektor Przedszkola Publicznego Dorota Jurkiewicz.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Stanisław Kaznowski.

Przewodniczący Komisji Stanisław Kaznowski – o godzinie 1417 otworzył wspólne posiedzenie
Komisji  i  po  powitaniu  Radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na
podejmowanie prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe. 
2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji. 
3. Działalność instytucji Wody Polskie na terenie powiatu golubsko-dobrzyńskiego. 
4. Analiza wyniku finansowego i sprawozdania z działalności ZGKiM w obszarze gospodarki

wodno-kanalizacyjnej w roku 2022. 
5. Realizacja budżetu za I półrocze 2023 r. placówek oświatowych. 
6. Informacja o realizacji  zadań za I  półrocze 2023 roku wynikających z przyjętej  strategii

rozwoju  oświaty  na  terenie  miasta  i  gminy  Kowalewo  Pomorskie  wraz  z  wykonaniem
budżetu placówek oświatowych. 

7. Analiza  wydatkowania  środków  finansowych  placówek  oświatowych  na  terenie  miasta
i gminy za rok szkolny 2021/2022. 

8. Funkcjonowanie Świetlicy Socjoterapeutycznej. 
9. Projekty uchwał i tematy informacyjne. 
10.Zapytania, sprawy różne. 
11.Zakończenie. 

                                                           
Przewodniczący Komisji  Stanisław Kaznowski – odczytał treść porządku posiedzenia i zapytał
czy ktoś ma uwagi.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2.Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.

Przewodniczący Komisji   Stanisław Kaznowski  –  poprosił wszystkich Radnych o przyjęcie
protokołu ze wspólnego posiedzenia Komisji, która odbyła się 22 sierpnia 2023 roku. 
Radni przyjęli protokół jednogłośnie.



- 3 -

Ad.3. Działalność instytucji Wody Polskie na terenie powiatu golubsko-dobrzyńskiego. 

Temat  ten  został  przeniesiony  na  kolejne  posiedzenie  Komisji  Rady  Miejskiej  w  miesiącu
październiku.

Ad.  4.  Analiza  wyniku  finansowego  i  sprawozdania  z  działalności  ZGKiM  w  obszarze
gospodarki wodno-kanalizacyjnej w roku 2022. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że materiał został przesłany Radnym, celem
zapoznania, dodała, że jeżeli będą jakieś zapytania odpowie na nie.

Radny  Robert  Bejgier  – poprosił  o  bardziej  szczegółowe  informacje  związane  z  finansami.
W jakiej formie finansowej są wodociągi, jak wyglądają sprawozdania roczne, czy Gmina ma jakąś
korzyść  z  tego,  że  przejęła  wodociągi  oraz  jakie  są  straty.  Na  podstawie  tego  będzie  można
wyciągnąć wnioski z działalności wodociągów.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że kwestie finansowe zostały przedstawione
w tabeli nr 1 zestawienie przychodów i kosztów w działach Wodociągi i Kanalizacja za cały 2022
rok. W tabeli nr 2 zostało przedstawione zestawienie przychodów i kosztów w działach Wodociągi
i   Kanalizacja  za   okres  od  stycznia  do  lipca  2023  roku.  Wyjaśniła,  że  przedstawione  dane
finansowe  pochodzą  z  bilansu  i  sprawozdania  rocznego.  Kwestie  kosztów  są  przedstawione
w opisie, w zakresie największych kosztów. Przychody stanowią faktury za wodę i ścieki. 

Radny Robert Bejgier – uważa,  że dołączony bilans pokazałby pewien obraz.  Straty stanowią
prawie 400 000,00 zł. Zapytał czy jest plan, by w tym roku zmniejszyć i zniwelować starty. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że tabela nr 2 wskazuje stan na koniec lipca
tego roku. Bilans działalności taryfowej jest na plusie, aczkolwiek jest to działalność taryfowa, więc
nie  można  wypracowywać  za  dużych  zysków.  Dodała,  że  straty  nie  powinny  być  duże,  dział
wodociągi jest na plus /co wynika z oszczędności/, jednak dział kanalizacji jest na minusie /z uwagi
na  większe  zapotrzebowanie  pracowników  do  obsługi  oczyszczalni,  sieci  kanalizacyjnej
niż do obsługi wodociągów/. Poinformowała, że  w tekście opracowania zostało zaznaczone, że
prawie 30  000,00 zł kosztowała awaria kolektora na drodze krajowej DK 15. 

Radny Robert Bejgier – zapytał skąd większe zapotrzebowanie na pracowników. 

Prezes  ZGKiM Lidia Jankowska –  poinformowała,  że w kwestii  bieżącej  pracy oczyszczalni
ścieków, ciągłego monitorowania i 24 godzinnej obsługi obiektu. 

Radny Robert Bejgier – zapytał czy wcześniej nie było takiego nadzoru. 

Prezes  ZGKiM Lidia  Jankowska –  poinformowała,  że  zawsze  był  taki  nadzór.  Od początku
przejęcia przez ZGKiM usług wodno- kanalizacyjnych nic nie zmieniło się w dziale oczyszczalni.
Jeżeli  chodzi  o  dział  związany  z  wodociągami  zmieniła  się  ilość  pracowników.   W  wyniku
samodzielnego usuwania awarii należało zatrudnić nowych pracowników. 

Radny  Robert  Bejgier  – zapytał  czy  są  zatrudnieni  nowi  pracownicy  z  zewnątrz  czy  są  to
pracownicy, którzy zatrudnieni są w ZGKiM. 
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Prezes  ZGKiM Lidia Jankowska –  odpowiedziała,  że są zatrudnieni  nowi pracownicy. Część
pracowników  została  przejęta  z  Zakładu  Usług  Wodnych  z  Ostrowitego,  kolejni  sukcesywnie
według potrzeb są zatrudniani. 

Radny Robert Bejgier – zapytał ile osób przeszło z ZUW Ostrowite. 

Prezes  ZGKiM Lidia  Jankowska –  odpowiedziała,  że  przeszli  pracownicy  oczyszczalni  oraz
inkasent. 

Radny Robert Bejgier – zapytał czy przy stratach, które zakład notuje jest jakiś pomysł na to by
wyjść na zero. Potrzeba dużo wkładu finansowego na naprawę tego co jest. Obecnie borykamy się
z brudną wodą co wskazuje na to, że wodociągi nie są w najlepszym stanie. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – odpowiedziała, że w obecnej chwili nie ma strat, na plusie jest
kwota 12 000,00 zł. Strata w 2022 roku wynika z osprzętowienia zakładu. Od 2022 roku jest taka
sama  taryfa.  Został  złożony  wniosek  na  podniesienie  taryfy  do  Wód  Polskich  jednak  plan  na
podniesienie taryfy jest niewielki. 

Radny Robert Bejgier – poinformował, że plan podniesienia taryfy byłby trudny do zrozumienia
dla mieszkańców. 

Prezes  ZGKiM Lidia  Jankowska  –  poinformowała,  że  obecnie  jest  prowadzona  przebudowa
hydroforni w Piątkowie. Wyjaśniła,  że większa część niedogodności dla mieszkańców związana
jest ze stanem infrastruktury wodno – kanalizacyjnej w całej Gminie. Po zakończeniu przebudowy
hydroforni zostanie rozpoczęta kolejna przebudowa. Należy zastanowić się nad przebudową sieci
w całej Gminie. 

Radny Robert Bejgier – uważa, że inwestowanie tak dużych pieniędzy w hydrofornie, nie jest
najważniejszą  rzeczą.  Należałoby  zainwestować  w  rury,  które  są  w  glebie  i  należałoby  je
sukcesywnie wymieniać. Wiąże się to z  kolejnymi utrudnieniami, kłopotami i dużymi finansami. 

Prezes  ZGKiM Lidia Jankowska –  uważa,  że należy inwestować w hydrofornie  i  możliwość
produkowania  wody  dobrej  jakości,  następnie  w  sieć.  Zostanie  przeprowadzona  analiza
hydrologiczna sieci, która pomoże stwierdzić czy można gdzieś zastosować możliwości połączeń
czy dodatkowych przepięć, by technicznie korzystać z wody, która została już wyprodukowana. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski  – poinformował,  że  jest  dużo  inwestycji
poczynionych  przez  ZGKiM.  To  od  Radnych  zależy  co  będzie  czynione,  należy  starać  się
o pozyskiwanie środków z zewnątrz. Dodał, że nie należy wygenerować dużego dochodu, ponieważ
będzie się to wiązało z  wysoką ceną za wodę. Dodał, że sporządzona analiza po 1,5 roku przejęcia
sieci wodno -kanalizacyjnej przez ZGKiM spostrzegana jest  przez Niego optymistycznie,  co do
dalszego funkcjonowania. Zasugerował, by ustalić harmonogram. W pierwszej kolejności powinna
być wymieniona sieć na terenie miasta. Na zakończenie dodał, że z przedstawionej analizy można
dowiedzieć się dużo informacji. 

Radny Piotr Strzelecki – poinformował,  że głosując za przejęciem sieci wodno-kanalizacyjnej
przez ZGKiM był świadomy strat jakie będą musiały być poniesione na początku. ZGKiM musiał
się dosprzętowić. Uważa, że najpierw należy przebudować hydrofornie następnie sieć. 

Radny Michał Klafczyński – poinformował, że według jego oceny  takie  obiekty  jak  hydrofornie
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powinny być raz do roku kontrolowane, po czym powinien być przedstawiany raport. Zapytał czy
są przeprowadzane kontrole , czy jest sporządzany raport i komu się go przestawia.

Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska  –  poinformowała,  że raz  w  roku  na  każdą  hydrofornie
przyjeżdża Urząd Nadzoru Technicznego i Inspekcja Sanitarna, która pobiera próbki wody i ocenia
stan pomieszczeń sanitarnych. ZGKiM posiada protokół za 2022 roku. 

Radny Wojciech Małkiewicz –  odniósł  się  do  przedstawionego materiału  i  zwrócił  uwagę na
przedstawione  zdjęcia.  Zasugerował  by  podczas  większych  wykopów,  podczas  awarii  sieci
zabezpieczać  wykopy  szalunkami,  ponieważ  brak  zabezpieczeń  może  doprowadzić  do  jakiejś
tragedii.

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że wartość przedstawionego materiału jest, jednak jest
on  nieprzejrzysty,  nieczytelny  i  powinien  być  uzupełniony.  W  materiale  brakuje  informacji
o inwentaryzacji, czym dysponują wodociągi, na  podstawie których można by  postawić diagnozę.
Dodał, że z perspektywy czasu Radni nie mówią, że przejęcie wodociągów było złym pomysłem,
jednak Radni mają prawo mówić, że przejęcie, usprzętowienie jest podstawowym celem. 

1459 – 1505 - Radny Michał Klafczyński wyszedł z Sali posiedzeń.  

Radna Halina Dąbrowska- poinformowała, że przejęcie wodociągów nie było w drodze uchwały,
umowa wygasła.

Kierownik GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że wodociągi i kanalizacja nie wchodzą
w umowę powierzenia. Przekazane zostały na mocy umowy dzierżawy i umowy administrowania.
W powierzenie zostało przekazanie utrzymanie czystości zieleni, co normowała uchwała Rady. 

Radna  Halina  Dąbrowska-  poinformowała,  że  należałoby  wpłynąć  na  mieszkańców,  by  nie
wrzucali  do  oczyszczalni  nieodpowiednich  odpadów.  Może  Radni  powinni  wpłynąć  na
mieszkańców. 

Radny  Marcin  Dunajski-  zapytał  czy  jest  wstępny  kosztorys  jeśli  chodzi  o  infrastrukturę
podziemną na terenie miasta.

Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska  –  poinformowała,  że  jest  plan  by  zlecić  zrobienie  analizy
hydrologicznej sieci i urządzeń. Na podstawie tej analizy nikt bez stosownych opracowań tj. analizy
ilości  przepływu,  prędkości  przepływu,  średniego  zużycia  rocznego,  zużycia  dobowego  nie
przeanalizuje  i  nie  podpisze  się  pod  żadną  analizą.  Dodała,  że  taka  analiza  musi  być
przeprowadzona na terenie miasta pod względem sieci, żeby opracować plan dla kolejnej Rady. 

Kierownik  TIiGG Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  sieć  wodociągowa jest  bardzo
rozłożona w terenie. Z zasady sieć wodociągowa powinna być spięta w jeden obwód, chociażby ze
względów przeciwpożarowych. Polityka prowadzona przez ostatnie lata doprowadziła do tego, że
sieć jest rozgałęźna. Zostały wprowadzone zmiany w Kodeksie Cywilnym i znając już podejście
niektórych  właścicieli  grozi  nam kwestia  zapłaty  służebności.  Napływają  już  takie  wnioski  do
Gminy od właścicieli, przez których teren przechodzi sieć wodociągowa nie do konkretnej osoby,
tylko jest to sieć zaopatrzenia zbiorowego. Do tej pory w ramach remontów można wchodzić na
tereny  prywatne,  natomiast  jeżeli  będzie  planowana  wymiana  inwestycji  na  konkretne  odcinki,
w pierwszej  kolejności  będzie  wyrażenie  zgody przez właściciela.  Dodała,  że na  wniosek Pani
Prezes ZGKiM został przygotowany wniosek do Polskiego Ładu na  zakup  samochodu  WUKO  na
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zbiornik retencyjny na terenie miasta oraz roboty na oczyszczalni ścieków. Wyjaśniła,  że każda
awaria na terenie miasta jest analizowana przez Panią Prezes ZGKiM i referaty GKiM i TIiGG.

Radny Robert Bejgier – poinformował, że należy patrzeć w przyszłość wodociągów i pozyskać
środki z KPO.
Na posiedzenie Komisji dotarł Burmistrz Miasta Jacek Żurawski.

Nikt z radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego materiału. 

Ad. 5. Realizacja budżetu za I półrocze 2023 r. placówek oświatowych. 

Zgodnie z ustaleniami z Panią Skarbnik temat ten został wykreślony z planu pracy. 

Ad.  6.  Informacja  o  realizacji  zadań  za  I  półrocze  2023  roku  wynikających  z  przyjętej
strategii rozwoju oświaty na terenie miasta i gminy Kowalewo Pomorskie wraz z wykonaniem
budżetu placówek oświatowych. 

Kierownik EOiW Monika Kozińska –  poinformowała, że materiał został przesłany do Radnych.
Zawiera on działania jakie zostały podjęte w roku szkolnym 2022/2023 przez dyrektorów i organ
prowadzący, aby zrealizować  cele określone w Strategii rozwoju oświaty, wykaz zrealizowanych
remontów i inwestycji      wpisanych do Strategii – wskazanych również w materiale opracowanym
na potrzeby objazdu szkół w kwietniu  2023 roku oraz określenie jak podejmowanie tych działań
wpłynęło  na  zniwelowanie  słabych  stron  edukacji  określonych  w  Strategii.  Jeżeli  Radni  mają
zapytania to zarówno Ona jak i obecne Dyrektorki szkół postarają się udzielić odpowiedzi.

Radny Jerzy Koralewski – materiał jest bardzo obszerny i treściwy. Odniósł się do zapisów ze
strony 16 mówiących o słabych wynikach egzaminów ósmoklasistów. Radny podkreślił, że należy
być realistą, pandemia również miała wpływ na te wyniki, należy zastanowić się co należy zrobić
w tym zakresie, dodał, że są zapisy mówiące o działaniach podejmowanych przez Dyrekcje szkół.
Zapytał  jaka  będzie  sytuacja  jeżeli  chodzi  o  Przedszkole,  z  tego  co  się  orientuje  fundacja  nie
otrzyma już żadnych środków. Radny stwierdził, że fundacja powinna wystąpić do Burmistrza.

Dyrektor  SP Kowalewo Pomorskie Renata Faluta  – Kaszubowska,  Wicedyrektor  SP Kowalewo
Pomorskie Małgorzata Pęcherska - Żary i Radny Robert Bejgier – przedstawili problemy z jakimi
obecnie zmierzają się w szkole.

 1542 – 1545 - Radny Michał Klafczyński wyszedł z Sali posiedzeń.  

Dyrektor  SP  Wielkie  Rychnowo  Julia  Szczepańska –  odniosła  się  do  analizy  wyników
egzaminacyjnych klas ósmych i poinformowała, że w Jej szkole wyszedł gorzej egzamin z języka
angielskiego i z języka polskiego, natomiast matematyka wyszła najlepiej. Dodała, że od stalinów
zależy,  na  którym miejscu  znajdzie  się  dana  szkoła.  Jeżeli  staliny  są  słabe  Kuratorium zaleca
programy naprawcze. W SP Wielkie Rychnowo został opracowany samodzielnie taki program na
dwa lata i podjęte zostały działania, co spowodowało, że szkoła skoczyła o jeden stalin wyżej. 

Ad. 7. Analiza wydatkowania środków finansowych placówek oświatowych na terenie miasta
i gminy za rok szkolny 2021/2022. 

1558-1600  - Radny Michał Klafczyński wyszedł z Sali posiedzeń.  
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Kierownik EOiW Monika Kozińska –  przedstawiła  materiał  multimedialny dotyczący analizy
wydatkowania  środków finansowych  placówek  oświatowych  na  terenie  miasta  i  gminy  za  rok
szkolny  2021/2022.  Materiał  stanowi  załącznik  do  protokołu,  uzgodniono,  że  zostanie  również
przesłany Radnym. 

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego materiału.

Ad.8. Funkcjonowanie Świetlicy Socjoterapeutycznej. 

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska –  poinformowała,  że  materiał  został  przesłany Radnym
celem zapoznania, jeżeli ktoś z Radnych będzie miał pytania odpowie na nie. 

Radny  Jerzy  Koralewski –  odniósł  się  do  przesłanego  materiału  i  uważa,  że  jest  bogaty
w informacje dotyczącego tego co się robi dla dzieci uczestniczących do świetlicy.  Poprosił by
przekazać podziękowania pracownikom świetlicy za dobrą pracę. 

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska– poinformowała,  że do świetlicy uczęszcza coraz mniej
dzieci.  Dopóki  nie  będzie  nowego  naboru  dzieci  mają  możliwość  korzystania  ze  świetlicy
codziennie.  Dodała,  że  nie  ma  możliwości  zorganizowania  spotkania  z  Radnymi  w  świetlicy
jednak jest możliwość odwiedzenia świetlicy przez Radnych codziennie od godz. 1300 – 1900. 

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego materiału.

Tematy informacyjne.

• Stanowisko Radnych Rady Miejskiej w sprawie remontu drogi powiatowej w Lipienicy oraz
wykonania chodnika przy drodze powiatowej w Wielkim Rychnowie.

W wyniku dyskusji Radni jednogłośnie ustalili, że na najbliższą Sesję RM zostanie przygotowane
stanowisko, które zostanie podpisane przez wszystkich Radnych.

Radny  Jerzy  Koralewski  –  odniósł  się  do  otrzymanej  odpowiedzi  na  interpelację  dotyczącą
modernizacji ul. Murnej i Batalionów Chłopskich. Uważa, że z odpowiedzi wynika, że ulica ta nie
zostanie zrobiona.

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że w odpowiedzi zostało napisane, że
planuje się odwodnienie powierzchniowe. Jeżeli Radni wyasygnują środki na budowę kanalizacji
deszczowej z przepompownią do ul. Toruńskiej droga zostanie utwardzona kostką. Ulica jest ze
spadkiem, a jedna z przyległych nieruchomości ma mur oporowy  i należy zabezpieczyć grunty
przyległe  przed  wodami opadowymi,  by nieruchomości  nie  zostały  zalane.  Dodała,  że drogi  te
zostały przyjęte do realizacji do budżetu na rok 2023 i rozpoczęła się procedura z opracowaniem
dokumentacji.  Wyjaśniła,  że  ul.  Batalionów Chłopskich swego czasu została  zaliczona do dróg
publicznych i w chwili obecnej jest problem ze skrzyżowaniem drogi publicznej z drogą krajową,
co  należy  uzgodnić  z  GDDKiA. Na  zakończenie  wyjaśniła,  że  wszystko  robione  jest  zgodnie
z przepisami. 

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że obydwie drogi zostały przyjęte
uchwałą nr XVIII/137/20 Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim z dnia 30 kwietnia 2020 roku
w sprawie stanowiska dotyczącego ustalenia wykazów ulic i dróg gminnych. Dodała, że została
zachowana kolejność  dróg  do  utwardzenia.  Referat  TIiGG  przejmując  inwestycje  realizuje
kolejność utwardzenia dróg. Wyjaśniła, że wszystkie drogi ujęte w uchwale zostały zaliczone do 
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kategorii dróg publicznych. W przypadku pojawienia się możliwości o dofinansowanie, można się
było o nie ubiegać. W ubiegłym roku zmieniły się przepisy co do przebudowy dróg publicznych
i pojawił się problem. Nie było żadnej złej woli, a kolejność dróg jest cały czas realizowana. 

Radny Jerzy  Koralewski  –  poinformował,  że  zdziwiła  Go  otrzymana  odpowiedź.  Myślał,  że
wszystko jest już przygotowane. Dodał, że poinformuje społeczeństwo, że droga będzie robiona po
opracowaniu dokumentacji projektowej. 

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała,  że po objeździe dróg w okresie
gwarancyjnym zgłoszony był tylko z miasta chodnik na Podborku. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że rozmawiał z mieszkańcami ulicy Murnej,
którzy zostali poinformowani o rozwiązaniu jakie zostało przedstawione przez projektanta.

Radny  Stanisław  Kaznowski  -  zawnioskował  o  ujęcie  w  budżecie  na  2024  rok  przebudowę
/podczas awarii kanalizacji łącznika drogi Odrodzenia-Martyniec został rozjechany/, jest ona zbyt
wąska i należy ją przebudować. 

Ad. 9. Projekty uchwał i tematy informacyjne. 

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka - Sałatowska – poinformowała, że pierwsze dwa projekty
uchwał omówi Skarbnik Gminy Magdalena Górna.

 
• PURM w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie

na lata 2023-2045

• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023.

Radny Wojciech Małkiewicz – zapytał na  jakie usługi została przekazana kwota w wysokości
6 000,00 zł dla gminnego organizatora sportu. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna – poinformowała,  że  w  ramach  tych  środków  gminny
organizator sportu będzie realizował swoje zadania tj. zapewni transport dzieci na zawody. 

Radny  Marcin  Dunajski –   odniósł  się  do  działu  600  Transport  i  łączność,  gdzie  została
zwiększona kwota o 50 000,00 zł, zapytał czy dotyczy to drogi w Chełmoniu.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – potwierdziła, że chodzi o drogę w Chełmoniu.  Nie ma
ostatecznego  stanowiska  po  mediacjach.  Jest  zawarte  porozumienie  z  Panem  Burmistrzem,  że
Firma wykona drogę według zasad standardu, które przyjął inspektor nadzoru. Po stronie Gminy
zostaną wykonane pobocza. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał co wchodzi w zakres robót. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  poinformowała,  że  zgodnie  z  propozycją
Wykonawcy, w ramach naprawy drogi gminnej nr 110130C w m. Chełmonie położonej na działce
nr 141 obręb Chełmonie - Wykonawca ułoży warstwę ścieralną gr. minimum 3 cm na szer. 3,5 m na
całej  długości  drogi  (oprócz istniejącej  nawierzchni  bitumicznej)  z  masy AC 8S po uprzednim
oczyszczeniu  i  skropieniu,  co  gwarantuje  minimalną  grubość  2,5d.  Przed  oczyszczeniem
i  skropieniem  istniejącej  nawierzchni  zostanie  ona  wyremontowana  przez  Wykonawcę  masą
bitumiczną tj.  pozbawiona ubytków z uwzględnieniem uszkodzonych i  obłamanych poboczy na
całej długości drogi (oprócz istniejącej nawierzchni bitumicznej) - tak, aby przed ułożeniem 3cm
warstwy  ścieralnej  jezdnia  miała  szer.  3,5m.  Remont  krawędzi  zostanie  wykonany  przez
Wykonawcę łącznie z ułożeniem warstwy ścieralnej z AC 8S, co  spowoduje  zwiększenie  grubości
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krawędzi i ich wzmocnienie. Roboty zostaną wykonane najpóźniej do końca listopada 2023 r. Na
wykonane roboty Wykonawca udzieli gwarancji na okres 36 miesięcy. Przed rozpoczęciem robót,
Wykonawca powiadomi Gminę Kowalewo Pomorskie co najmniej mailowo i przynajmniej 3 dni
robocze wcześniej  o planowanym terminie (dniu i godzinie) rozpoczęcia robót. Wykonawca nie
może rozpocząć prac bez akceptacji przedstawiciela Gminy lub osoby do tego upoważnionej. Na
zakończenie  dodała,  że  po  wykonaniu  robót  w zakresie  nawierzchni,  po  stronie  Gminy będzie
zakup i ułożenie kruszywa na poboczach ww. drogi gminnej.

Radny Marcin Dunajski – zapytał czy istniejący gryz będzie frezowany.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – odpowiedziała, że w dniu jutrzejszym odbędzie się
spotkanie z inspektorem nadzoru i z wykonawcą. Inspektor nadzoru określi warunki techniczne, co
i w jakim miejscu należy zrobić, odbędzie się to w terenie. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał kto jest inspektorem nadzoru.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – odpowiedziała, że Pan Marcin Jabłoński.

Radny Marcin Dunajski – zapytał czy Komisja Infrastruktury i Drogownictwa może uczestniczyć
w tym spotkaniu.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – odpowiedziała, że nie wie czy w większym gronie
można uczestniczyć w spotkaniu z wykonawcą. Jeżeli będzie to możliwe skontaktuje się z Radnym
Marcinem Dunajskim. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – wyjaśniła jakie mogą zostać jeszcze wprowadzone zmiany
w budżecie przed Sesją RM. 

Nikt z Radnych nie miał więcej uwag do przedstawionych projektów uchwał.

• PURM w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu uchwały w sprawie przyjęcia Statutu Gminy
Kowalewo Pomorskie

Kierownik BRM Donata Pilarska- Mądry – omówiła projekt uchwały.

Nikt z Radnych nie miał uwag do przedstawionych projektów uchwał.

• PURM w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Kowalewo Pomorskie
z organizacjami  pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art.  3 ust.  3 ustawy
z dnia 24 kwietnia 2003r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2024

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka - Sałatowska – omówiła projekt uchwały.

Nikt z Radnych nie miał uwag do przedstawionych projektów uchwał.

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  -  Sałatowska –  poinformowała,  że  Radnym  zostanie
przesłany wraz z zaproszeniem na Sesję RM projekt uchwały w sprawie:

• PURM w sprawie rozpatrzenia wniosku z dnia 17 sierpnia 2023 roku.
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Tematy informacyjne.

Kierownik ref. FN Aneta Watras – przedstawiła informację dotycząca sprawozdań z wykonania
planu audytu. Materiał stanowi załącznik do protokołu.

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionej informacji. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – przedstawił informacje dotyczące:
• odbioru voucheru na remont świetlicy w Sierakowie,
• drogi w Wielkim Rychnowie od Conkretu w kierunku Kowalewa Pomorskiego,
• chodnika od Conkretu w kierunku Wielkiego Rychnowa,
• sesji absolutoryjnej tj. wypowiedzi Pana Bonieckiego odnośnie zbierania pieniędzy na Skate

Park, co jest nieprawdziwą informacją. Zbierane były tylko pieniądze na Dzień Dziecka. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – poinformował, że na Sesję RM zaproszenie
otrzymuje Prezes Stowarzyszenia „Działamy Razem”. Dodał, że przed Sesją absolutoryjną Prezes
stowarzyszenia zadzwonił do Niego z zapytaniem czy Pan Boniecki na Sesji absolutoryjnej może
zabrać głos w imieniu stowarzyszenia. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  przygotuje  informację  na  temat
środków jakie są przeznaczone na Przedszkola. 

Kierownik ref.  GKiM Małgorzata Wegner –  przedstawiła  informację  dotycząca  przedłużenia
linii MZK, o którą wnioskował Radny Jerzy Koralewski. Materiał stanowi załącznik do protokołu. 
Następnie poinformowała, że w najbliższy poniedziałek zostanie wylana druga warstwa asfaltu  na
ul.  Drzymały.  W  chwili  obecnej  regulowane  są  studzienki.  Następnie  poinformowała  o  treści
wniosku,  który  wpłynął  od  wspólnot  mieszkaniowych  powstałych  na  ul.  1  Maja  dotyczący
utwardzenia drogi prowadzącej do budynków.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski  -  poinformował  o  kolejnym  posiedzeniu
Komisji, która odbędzie się 17 października 2023 r. 

Ad. 10. Zapytania, sprawy różne.             

Radny Jerzy Koralewski – odniósł się do modernizacja drogi z Wielkiego Rychnowa od Conkretu
w kierunku Kowalewa, o której Pan Burmistrz mówił podczas Sesji Rady Powiatu. Zapytał czy
Burmistrz złożył deklarację, w której jest potrzebne poparcie Rady.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że funkcjonowanie samorządu polega na tym,
że Burmistrz może złożyć deklarację. Po uzgodnieniu z Kierownictwem Urzędu i  po rozmowie
z  Przewodniczącym,  deklaracja  podczas  Sesji  Rady  Powiatu  polegała  na  tym,  że  droga  ta  jest
oczekiwana przez mieszkańców Rychnowa i wszystkich jeżdżących tamtędy do pracy. Deklaracja
w zakresie  realizacji  tej  drogi  była od 2019 roku. Została  złożona także deklaracja  przez Pana
Trejderowskiego,  kolejna  znowu  przez  Pana  Trejderowskiego  w  porozumieniu  ze  Starostwem.
Efekt jest taki, że zrobiono pół kilometra drogi ze środków Przedsiębiorcy. Burmistrz dodał, że
droga ta została zniszczona przez transport  jeżdżący do Przedsiębiorcy.  Składając deklarację na
sesji  poinformował,  że  razem  z  pracownikami  Urzędu  przygotuje  projekt  uchwały,  w  której
wyrażona zostanie wola współpracy, a Rada ten projekt przegłosuje.  Warunkiem dla niektórych
Radnych  będzie   powstanie   chodnika   od   Conkretu   w   kierunku   Wielkiego   Rychnowa.   Na 
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zakończenie wyjaśnił, że nie ma jeszcze listy podpisanej przez Premiera o przydzielonych środkach.
Obecnie zostanie przygotowana oferta przetargowa i musi być rozstrzygnięty przetarg.

Radny  Marcin  Dunajski  –  stwierdził,  że  na  przyszły  rok  należy  zabezpieczyć  kwotę  ok
400 000,00 zł, zapytał czy ktoś z Radnych wiedział o tym.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  wyjaśniła,  że  Starosta  informował,  że  chodzi
o  10%  wartości  inwestycji  z  4  000.000,00  zł.  Nie  będzie  wskazywana  kwota  jaka  zostanie
zagwarantowana ze względu na to, żeby to nie było kosztem inwestycji Gminy.

Radny  Robert  Bejgier  –  poinformował,  że we  wcześniejszej  dyskusji  była  mowa
o przygotowanym stanowisku, które ma zostać podpisane na Sesji RM. Burmistrz przekazał, że
podczas  Sesji  Rady Powiatu  powiedziano,  że  chodnika  nie  będzie.  Skoro  jest  taka  informacja,
zasugerował by się zastanowić nad tym czy jest sens podpisywania takiego stanowiska przez Radę. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że uchwała będzie mówić o tym kto, gdzie
i kiedy. Natomiast stanowisko to jest  to tzw. życzenie-oczekiwanie.  Uważa, że należy ten zapis
zostawić w formie, że oczekuje się również chodnika.

Kierownik  GKiM Małgorzata  Wegner –  odczytała  zapis  ze  stanowiska:  „Ponadto,  my  niżej
podpisani Radni Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim wyrażamy stanowisko, iż ze względów
bezpieczeństwa konieczne jest wykonanie chodnika przy drodze powiatowej nr 2104C w Wielkim
Rychnowie – od ronda do firmy Conkret. Komisja Infrastruktury i Drogownictwa Rady Miejskiej
w Kowalewie Pomorskim uznała, że obecny, intensywny ruch pojazdów, szczególnie ciężarowych,
stwarza zagrożenie dla pieszych i rowerzystów poruszających się ww. drogą. Droga powiatowa nr
2104C  nie  jest  przystosowana  do  ruchu  pojazdów  o  dużym  tonażu,  a  dodatkowo  jej  zły  stan
techniczny  powoduje  utrudnienia  w  ruchu.  Wobec  powyższego,  jako  Radni  Rady  Miejskiej
w Kowalewie Pomorskim zwracamy się z prośbą o uwzględnienie w budżecie Powiatu Golubsko-
Dobrzyńskiego na 2024 rok wykonania chodnika przy drodze powiatowej  nr  2104C w Wielkim
Rychnowie”.

W wyniku dalszej dyskusji uzgodniono zapis następującej treści:
„Wobec powyższego, jako Radni Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim zwracamy się z prośbą
o uwzględnienie w budżecie Powiatu Golubsko-Dobrzyńskiego w najbliższych latach wykonania
chodnika przy drodze powiatowej nr 2104C w Wielkim Rychnowie”.

1658-1700 - Radny Michał Klafczyński wyszedł z Sali posiedzeń.  
 
Radny Jerzy Koralewski –  podziękował Burmistrzowi i całemu zespołowi pracowników, którzy
poczynili  wiele  zapobiegawczych  kroków i  pism odnośnie  pomnika  Państwa  Falarskich,  który
został już zrobiony. Zwracając się do Dyrektora SP w Kowalewie Pomorskim zawnioskował, aby
młodzież  objęła  patronatem  pomnik  Państwa  Falarskich  oraz  Pana  Nadolskiego  –  Powstańca
Warszawskiego Żołnierza AK.   Następnie odniósł się w zakresie sprawy dot. działki koło Poczty –
zwrócił  się  do  Burmistrza  z  prośbą  wykorzystania  swoich  znajomości  w  celu  pozytywnego
rozparzenia złożonego wniosku.  

Radny Marcin Dunajski –  zapytał o oświetlenie chodnika z Głównego Dworca do Sierakowa.
Inwestycja została zakończona, lampy nadal nie świecą.   

Kierownik  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  inwestycja  jest  zakończona
i  rozliczona,  pozostaje  jeszcze  podpisanie  umowy  na  energię  elektryczną  z  Zakładem
Energetycznym.  Na  jeden  licznik  /6  lamp/  umowa  została  już  podpisana,  natomiast  na  drugi
odcinek lamp umowa nie dotarła jeszcze do Urzędu –  pracownik  Urzędu  monitoruje  i  ponagla  tą
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Radny Robert Bejgier – zapytał o oświetlenie stadionu na CRiS, które wyłącza się po godzinie
2000 .

Kierownik GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że wszystkie ciągi pieszo-jezdne, przy
których jest oświetlenie solarne są przewidziane do ułożenia kabla. W lampach solarnych zużyły się
już akumulatory, co wiąże się z ogromnymi kosztami ich wymiany. Pojawił się projekt, ale dotyczy
on tylko wymiany opraw sodowych na oprawy ledowe. Trzeba czekać na ułożenie kabla, podobnie
jak zostało to wykonane w Sierakowie.

Radna Halina Dąbrowska – zapytała jak działa lodówka społeczna.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – poinformowała, że nie ma zainteresowania, jest ona pod
nadzorem MGOK.

Radny Robert  Bejgier –  odniósł  się  do  złożonej  przez  Niego podczas  ostatniego posiedzenia
Komisji propozycji zamieszczenia kontaktów mailowych na stronie BIP – zapytał czy zostało coś
w tym kierunku poczynione. Dodał, że jest nowy BIP, nie bardzo umie się „poruszać po nim” i nie
wie czy nie znalazł czy nie zamieszczono.

Kierownik BRM Donata Pilarska-Mądry – poinformowała, że nikt z Radnych nie dał zwrotnej
informacji do BRM, czy chce aby Jego adres mailowy został zamieszczony na stronie BIP.
Zgodę  na  zamieszczenie  w  BIP adresu  mailowego  wyrazili  Radni  :  Jolanta  Wypych,  Halina
Dąbrowska, Wojciech Małkiewicz, Przemysław Lewandowski, Robert Bejgier, Jerzy Koralewski,
Grzegorz Regulski i Piotr Sęk.

Radny Robert Bejgier – odniósł się do podanej w przeszłości informacji,  dotyczącej środków,
które wpłynęły na pomoc dla Ukrainy. Poprosił  o podanie informacji  ilu było sponsorów, jakie
kwoty zostały wpłacone i na co te środki wydatkowano.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała,  że przygotuje  taką informację,  była  to
kwota ok. 70 000,00 zł.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska –  dodała,  że  na  dzień  dzisiejszy  jest  do wykorzystania
ok 17 000,00 zł. Obecnie z tych środków opłacane są posiłki dla dzieci ukraińskich, które się nie
kwalifikują do pomocy społecznej. Rozliczenie środków jest prowadzone na bieżąco. Przekazany
zostanie spis co zostało zakupione.  
       
Radny  Grzegorz  Regulski –  poinformował,  że  chce  się  odnieść  do  dojazdu  dzieci  do  szkół
w Toruniu. Poinformował, że dwójka Jego dzieci dojeżdża do Torunia i są zazwyczaj problemy
w poniedziałki rano, autobusy nie wjeżdżają do Wielkiej Łąki, gdyż są przepełnione. Radny dodał,
że prosi o wyegzekwowanie większych składów autobusów szczególnie w poniedziałki, w Wielkiej
Łące jest przystanek zbiorczy i dotyczy również ościennych sołectw.

Radna Jolanta Wypych – zapytała czy jest możliwość uśpienia watahy psów, które biegają po
Gminie.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  – poinformował,  że  w  zeszłym  tygodniu  brał  udział
w posiedzeniu sztabu  kryzysowego.  Obecnie  wynajęto  firmę,  która   będzie  próbowała  wyłapać

watahę.  Psy  te  bardzo  szybko  się  przemieszczają,  są  prowadzone  specjalne  czynności  w  tym
zakresie co powinno pozwolić na ich szybkie wyłapanie.



- 13 -

Radny Ryszard Lipiński – skierował zapytanie do Kierownik GKiM Małgorzaty Wegner, która
przekazywała informacje odnośnie spadającej liczby pasażerów, Wyjaśnił, że powodem spadku jest
to, że, autobus nie zatrzymuje się w Kowalewie  w centrum.

Kierownik  GKiM  Małgorzata  Wegner –  wyjaśniła,  że  Arriva  jest  spółką,  która  kieruje  się
rachunkiem ekonomicznym, podejmuje decyzje czy opłaca się prowadzić kurs na danym terenie
czy też nie. 

Radny Stanisław Kaznowski – zawnioskował o:
 zaniżenie  studzienek od skrzynek zasuw wodnych na ulicy Słowackiego – kostka brukowa

zaniżyła się i wystają skrzynki, które będą zahaczane  zimą podczas odśnieżania,
 zaniżenie chodnika na ul. Słowackiego 8 po wykonaniu przyłącza wodnego.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – zaprosił wszystkich na spotkanie dot. infrastruktury wodno-
kanalizacyjnej,  które  odbędzie  się  w  dniu  26  września  2023  r.  (wtorek)  o  godz.  1630

w Miejsko-Gminnym Ośrodku Kultury w Kowalewie Pomorskim.

Radny Piotr Sęk –  zapytał  o  drogę w Chełmoniu – czy  inspektor  nadzoru  P.  Jabłoński   miał
przekazane wszystkie wyniki badań biegłego sądowego.

Kierownik GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że otrzymał. Dodała, że oczekiwania
Gminy były takie, aby dywanik był dwa razy po cztery centymetry na co Sąd nie wyraża zgody –
mediacje są po to, aby się porozumieć. W mediacjach sądowych uczestniczy Radca Prawny i z tego
co przekazywał to nie wykonają nowej nawierzchni. Dodała, że inspektor nadzoru wiedział i znał
wyniki badań. 

Radny Piotr Strzelecki – poinformował,  że miejscami nie ma 1/3 drogi, ponieważ pobocza są
oberwane.
Radny  Piotr  Sęk –  skierował  zapytanie  do  Dyrektor  SP  z  Wielkiego  Rychnowa  dotyczące
złożonego w 2021 roku wniosku w sprawie budowy parkingu przy szkole. Do Dyrektor skierowano
pismo w tej sprawie. Radny dodał, że na terenie działek szkolnych nie jest możliwe wykonanie
parkingu,  gdyż  należałoby  zlikwidować  plac  zabaw  lub  boisko.  Radny  zawnioskował
o sprawdzenie na działce 187, według map powinno tam być 6 -7 metrów pobocza i należałoby
ustalić granice. 

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że jeżeli chodzi o ustalenie granic to
do końca tego roku nie posiada już na ten cel żadnych wolnych środków.    

Radny Piotr Sęk – poprosił o realizację tego ze środków w przyszłym roku.

 Ad.8. Zakończenie.
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1750 zamknął posiedzenie
Komisji.
Protokół zawiera 13 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
D. Pilarska - Mądry
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                                                                                                                    /-/ Stanisław Kaznowski


